

2-year Postdoctoral Position Medical Sociology/Anthropology

RESEARCH FIELDS

Experience of health and illness, participatory research, rare and chronic diseases, quality of life

Hosting body

This position is based in the SESSTIM (Health Economic and Social Sciences and Medical Information Processing) research unit. The SESSTIM is a research unit based in **Marseille** depending on Aix-Marseille University (AMU), the French National Institute for Health and Medical Research (Inserm), and the French National Research Institute for Sustainable Development (IRD). The SESSTIM aims at producing multidisciplinary and interdisciplinary research that can lead to changes in various fields of prevention and medicine. The candidate will work in the [CaLIPSO team](#) and benefit from a supportive and highly multidisciplinary research team composed of researchers in social and human sciences (sociology, anthropology, philosophy, economics), researchers in public health, epidemiologists, and statisticians.

Research projects and activities

The candidate will work within **two European projects** on patients' quality of life treated for rare vascular diseases (LIVES and RITA). Both projects involve a mixed-methods design to assess the quality of life of patients. The successful candidate will work on the **qualitative part of both projects** within a dynamic, international, and multidisciplinary environment under the supervision of Agnes Dumas, sociologist and Inserm researcher. Moreover, to fully integrate the patients' perspective, the qualitative part of one of the projects ([LIVES](#)) is a participatory research study involving patients – peers – as researchers all along the steps of the study. In this project, peer researchers are trained in the principles of qualitative methods by a team of experts in qualitative research in each country. A meta-study is conducted to provide a reflexive investigation of the peer-led research study, in which the candidate will be involved.

Responsibilities of the position include searches in the scientific literature, conduction of interviews in three countries (France, Spain, Italy), analysis of interview data, and writing of reports. The candidate is expected to disseminate the results of both projects at international conferences and publish articles in peer-reviewed journals in Social and Human Sciences or Health Sciences, with the help of a dedicated and secured budget.

Researchers having submitted Marie Skłodowska Curie Actions - Individual Fellowships/ERC Starting Grants or similar funded projects are warmly encouraged to apply. The fellowship is intended to provide the successful candidate with the opportunity to pursue his/her own research while benefiting from the expertise and dynamism of the European projects' consortia and the CaLIPSO research team.

Competencies

Knowledge

- Strong theoretical and applied knowledge of qualitative methods;
- Knowledge in medical sociology or medical anthropology;
- Knowledge of the experience of patients living with chronic and/or rare liver diseases;
- Knowledge in participatory/ community-based research.

Know-How

- Capacity to analyze and synthesize;
- Capacity to use Nvivo or another qualitative data analysis software;
- Being a source of proposals;
- Autonomy, rigor, reactivity;
- Capacity to work with multidisciplinary teams;

Language skills

Since the project is international, in addition to French, fluency in written and oral English is essential, and knowledge of Italian or Spanish (or both) would be appreciated.

Diploma level and experience

- PhD in social and human sciences (sociology, anthropology) with a strong experience in medical sociology/anthropology, PhD in public health research with a strong experience in qualitative research;
- Previous postdoctoral position with an experience in qualitative research is not mandatory but would be appreciated.

Environment

Professional environment – Place of work

This work is carried out within the Calipso research team, based in the Institut Paoli Calmettes (Marseille 13009).

Contract

Start date: As soon as possible, depending on administrative recruitment deadlines.

Duration: 24 months, with the possibility of extension.

Remuneration: Postdoctoral level; Inserm salary scale (minimum 2,600€/month after taxation (“net”) or more, depending on the experience of the candidate.

Application:

Send to agnes.dumas@inserm.fr your application file consisting of:

- A cover letter (max 1 page) explaining how the applicant feels he/she can contribute to the project;
- A curriculum vitae with the candidate’s scientific publications;
- 2 Main published articles/chapters;
- (If available) Evaluation Summary Reports of Marie Skłodowska Curie Actions - Individual Fellowships/ ERC Starting Grants;
- Emails of previous directors or mentors who can be contacted.

Application deadline: July, 15th 2024.

Interviews will be conducted by videoconference or face-to-face in Marseille.

Offre de postdoc de 2 ans Sociologie / Anthropologie de la santé

DOMAINES DE RECHERCHE

Expérience de la santé et de la maladie, recherche participative, maladies rares et chroniques, qualité de vie

Organisme d'accueil

Ce poste est basé dans l'unité de recherche SESSTIM (Sciences économiques et sociales de la santé et traitement de l'information médicale). Le SESSTIM est une unité de recherche basée à **Marseille** qui dépend d'Aix-Marseille Université (AMU), de l'Institut national de la santé et de la recherche médicale (Inserm) et de l'Institut national de recherche pour le développement durable (IRD). Le SESSTIM a pour objectif de produire des recherches pluridisciplinaires et interdisciplinaires qui peuvent conduire à des changements dans divers domaines de la prévention et de la médecine. Le candidat travaillera au sein de l'unité [CALIPSO](#) et bénéficiera du soutien d'une équipe de recherche hautement pluridisciplinaire composée de chercheurs en sciences humaines et sociales (sociologie, anthropologie, philosophie, économie), de chercheurs en santé publique, d'épidémiologistes et de statisticiens.

Projets et activités de recherche

Le candidat travaillera dans le cadre de **deux projets européens** sur la qualité de vie des patients traités pour des maladies vasculaires rares. Ces deux projets font appel à des méthodes mixtes pour évaluer la qualité de vie des patients. Le candidat retenu travaillera sur la **partie qualitative des deux projets** dans un environnement dynamique, international et multidisciplinaire sous la supervision d'Agnès Dumas, sociologue et chercheuse à l'Inserm. De plus, afin d'intégrer pleinement le point de vue des patients, la partie qualitative de l'un des projet ([LIVES](#)) est une recherche participative, impliquant des patients - des pairs - en tant que chercheurs tout au long de l'étude. Dans ce projet, les pairs chercheurs sont formés aux principes des méthodes qualitatives par une équipe d'experts en recherche qualitative dans chaque pays. Une méta-étude est menée afin d'analyser les apports et les limites de la recherche menée par les pairs, et dans laquelle le candidat sera impliqué.

Les responsabilités du poste incluent des recherches dans la littérature scientifique, la conduite d'entretiens dans trois pays (France, Espagne, Italie), l'analyse des données des entretiens, la rédaction de rapports, la dissémination des résultats des deux projets dans des conférences internationales et dans des revues à comité de lecture en sciences sociales et humaines ou en sciences de la santé, avec l'aide d'un budget dédié et sécurisé.

Les chercheurs ayant déjà appliqué à des actions Marie Skłodowska Curie - Bourses individuelles/Subventions Starting grant de l'ERC ou des projets similaires sont vivement encouragés à déposer leur candidature. La bourse doit permettre au candidat retenu de poursuivre ses propres recherches tout en bénéficiant de l'expertise et du soutien des consortiums des projets Européens et de l'équipe de recherche CALIPSO.

Compétences

Connaissances

- Solides connaissances théoriques et appliquées des méthodes qualitatives ;
- Connaissances en sociologie médicale ou en anthropologie médicale ;
- Connaissance de l'expérience des patients atteints de maladies hépatiques chroniques et/ou rares ;
- Connaissance de la recherche participative/à base communautaire.

Savoir-faire

- Capacité d'analyse et de synthèse ;
- Capacité à utiliser Nvivo ou un autre logiciel d'analyse qualitative ;
- Être une source de propositions ;
- Autonomie, rigueur, réactivité ;
- Capacité à travailler avec des équipes pluridisciplinaires ;

Compétences linguistiques

Le projet étant international, outre le français, la maîtrise de l'anglais écrit et oral est essentielle. La pratique de l'italien ou de l'espagnol (ou les deux) serait appréciée.

Niveau de diplôme et expérience

- Doctorat en sciences sociales et humaines (sociologie, anthropologie) avec une solide expérience en sociologie/anthropologie médicale.
- Un poste postdoctoral antérieur avec une expérience en recherche qualitative n'est pas obligatoire mais serait grandement apprécié.

Environnement

Environnement professionnel - Lieu de travail

Ces travaux sont menés au sein de l'équipe de recherche Calipso, basée à l'Institut Paoli Calmettes (Marseille 13009).

Contrat

Date de début : dès que possible, en fonction des délais administratifs de recrutement.

Durée : 24 mois, avec possibilité d'extension.

Rémunération : Niveau postdoctoral ; échelle salariale de l'Inserm (minimum 2600€/mois après impôts ("net") ou plus, en fonction de l'expérience du candidat.

Application :

Envoyez à agnes.dumas@inserm.fr votre dossier de candidature composé de

- Une lettre de motivation (1 page maximum) expliquant comment le candidat pense pouvoir contribuer au projet ;
- Un curriculum vitae avec les publications scientifiques du candidat ;
- 2 Principaux articles / chapitres publiés ;
- (Si disponible) Rapports de synthèse de l'évaluation des actions Marie Skłodowska Curie - bourses individuelles/ERC ;
- Les adresses électroniques des anciens directeurs ou mentors qui peuvent être contactés.

Date limite de dépôt des candidatures : 15 juillet 2024.

Les entretiens se dérouleront par vidéoconférence ou en face à face à Marseille.